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88523060سرویس اجتماعي

بررس�ي عملك�رد دولت س�يزدهم نش�ان مي دهد اي�ن دولت 
گام های نس�بتاً موفقي در حوزه جواني جمعيت برداشت. قانون 
جوان�ي جمعي�ت و حماي�ت از خانواده بع�د از س�ال ها معطلي 
در كميس�يون هاي مختلف مجل�س و در دولت ه�اي گوناگون، 
سرانجام سال1۴00 در دولت شهيد رئيسي براي اجرا ابلاغ شد، 
هر چند اين قانون در اجرا با چالش هاي�ي مواجه بود و آنطور كه 
بايد و ش�ايد اجرايي نش�د اما ابلاغ و اجرايي شدن بخشي از آن 
هم توانست تا حدودي شيب كاهش جمعيت را كمتر كند، البته 
طبق آمارهاي رسمي و اظهارنظرهاي مسئولان ذي ربط، چيزي 
حدود ۳0 درصد از قان�ون جواني جمعيت و حماي�ت از خانواده 
تاكنون اجرايي شده است كه شايد براي سه سال نخست اجراي 
قانون خيلي هم بد نباشد! با تمام اينها دولت سيزدهم با شهادت 
سيدابراهيم رئيسي به پايان رسيد و حالا دولت چهاردهم وظيفه 
خطير اصلاح روند جمعيتي كش�ور را بر عهده دارد، به خصوص 
اينكه بازه زماني كوتاه تري براي اي�ن اصلاح وجود دارد و به تبع 
آن فرصتي براي آزمون و خطا نداريم! همين مس�ئله هم موجب 
ش�ده اس�ت مقام معظم رهبري در ديدار با اعضاي هيئت دولت 
چهاردهم يك بار ديگر بر مس�ئله جمعيت تأكيد ويژه داش�ته 
باش�ند و از دكتر محمدرضا ظفرقندي، وزير بهداشت بخواهند 
ش�خصاً مس�ئله جمعيت را پيگيري و موانع آن را شناس�ايي و 
رفع كند؛ تأكيدي كه نش�ان مي دهد بخش مهمي از گره جواني 
جمعيت در حوزه وزارت بهداشت اس�ت. اما دليل تأكيد رهبري 
به وزير بهداشت براي پيگيري شخصي مسئله جمعيت چيست؟ 
آيا اين وزارتخانه صرف نظر از نقش كليدي اش در حوزه سلامت 
در بحث كاهش جمعيت نقش داشته است؟ در فرصت اندك باقي 
مانده براي اجراي قانون جواني جمعيت تا سال1۴0۷ و همچنين 
شرايط بحراني در حوزه نرخ رش�د و نرخ باروري كه كشورمان با 
آن درگير اس�ت، چگونه مي توان جامعه ايران را از گرفتاري در 
چالش ناعلاج پيري و كاهش چش�مگير جمعيت ايراني ها نجات 
داد؟ دكتر صالح قاسمي، پژوهش�گر حوزه جمعيت و نويسنده 
كتاب جنگ جهاني جمعيت پاسخگوي س�ؤالات ما بوده است.

  
 جناب آقاي قاسمي! با عنايت به صحبت هاي اخير مقام 
معظم رهب�ري در ديدار با هيئت دولت و تأكيد ايش�ان 
به وزير بهداش�ت درباره اينكه ش�خصاً پيگير موضوع 
جمعيت باشند و به طور جدي موانع فرزندآوري را احصا 

و رفع كنند، چه نكاتي بايد مدنظر قرار داد؟
اين شصت ونهمين مرتبه اي است كه رهبر معظم انقلاب به موضوع 
جمعيت تأكيد و تذكر داشته و سخنراني كرده اند؛ ۶۹مرتبه به صورت 
رسمي و علني در حالي كه غيرعلني ها بيشتر از اينهاست، اين موضوع 
نشان دهنده اهميت مس��ئله در ذهن و منظومه فكري رهبر معظم 
انقلاب است. به هر حال ايشان هم مي دانند كه مردم براي تصميم در 
مسئله فرزندآوري موانعي دارند. بخش��ي از موانع در حوزه اقتصاد و 
بخش بسيار جدي از موانع در حوزه بهداشت و درمان و بخشي از اين 
موانع نيز در حوزه های فرهنگ نگرش، ارزش ها و نگرش هاي اجتماعي 

است. مجموعه اين موانع بايد ديده شود. 
 با يك نگاه اجمالي به قان�ون جواني جمعيت مي توانيم 

متوجه شويم كه فقط وزارت بهداشت مسئول اجراي 
قانون در خصوص جمعيت نيس�ت. از نگاه ش�ما 

دليل تأكي�د رهبري به وزير بهداش�ت در اين 
خصوص چيست؟

از آنجا كه نقش موانعي كه در حوزه بهداش��ت و درمان، 
موانعي كه از طريق پزشكان يا مجموعه شبكه بهداشت 
و درمان براي خانواده ها ايجاد مي ش��ود، خيلي پررنگ و 

تأثيرگذار اس��ت، از اين جه��ت رهبر معظم 
انقلاب در اين رابطه به وزير بهداشت 

تأكيد ويژه داش��تند. البته نه اينكه 
همه موان��ع و مس��ائل مديريت 

جمعيت در وزارت بهداش��ت 
اتف��اق مي افت��د  ام��ا اين 

وزارتخانه بس��يار تأثيرگ��ذار اس��ت و خانواده ها به ش��دت با آن در 
ارتباط هس��تند، به گونه اي ك��ه مي توان گف��ت در مجموعه فرايند 
فرزنددارشدن، بيش��ترين تماس مردم با مجموعه وزارت بهداشت و 
درمان است، بنابراين اين وزارتخانه خيلي تأثيرگذار است. به عبارتي 
مي خواهم بگويم اگر خانواده از ش��بكه بهداش��ت و درمان بازخورد 
و عكس العمل بس��يار خوبي براي فرزنددار ش��دن و اقدامات بعدي 
دريافت كند، بسيار تأثيرگذار است. در بخش هزينه هاي فرزندآوري 
هم در واقع خانواده باز با بس��ياري از خدماتي كه ش��بكه بهداشت و 
درمان ارائه مي دهد، مرتبط مي شود. از اين بابت تأكيد حضرت آقا در 
همين رابطه است كه به هر حال نقش و سهم وزارت بهداشت 

خيلي زياد است. 
همانطور كه مطلعيد در دوراني كه ما سياست 
كاهش جمعي�ت را پيگيري مي كرديم، بخش 
اصلي اي�ن ماجرا از س�وي وزارت بهداش�ت 
اجرايي مي شد. خانه هاي بهداشت و بهورزان 
براي كاهش باروري آموزش هايي را به مردم 
در مناطق شهري و روستايي ارائه مي دادند 
و حتي جراحي هاي ناباروري همچون 
وازكتوم�ي در مراكز تحت 
نظ�ر وزارت بهداش�ت به 
صورت راي�گان اجرايي 
مي شد. آيا تأكيد رهبري 

در موضوع جمعيت به ش�خص وزير بهداشت بر مبناي 
همين مسئله است؟ به اين معنا كه همان گونه كه وزارت 
بهداشت در كاهش جمعيت كشور نقش بسيار پررنگي 

دارد، حالا هم در اجراي سياست هاي افزايشي مي تواند 
تأثيرگذار باشد. 

 من معتقدم اين به آن معني نيس��ت كه همه قانون جواني جمعيت 
معطوف به وزارت بهداشت است يا به تعبيري چنانچه وزارت بهداشت 
در دوره تنظيم خانواده نقش محوري و اصلي دارد، الان هم مي تواند 
نقش اصلي را داشته باشد. من قائلم كه اتفاقاً در سياست هاي فعلي 
برعكس اس��ت و اتفاقاً رس��انه ها مجموعه هاي تبليغ��ي ترويجي و 
فرهنگساز و تأثيرگذار روي گزاره هاي اجتماعي و ذهني مثل رسانه 
ملي و مجموعه فضاي مجازي و غيره يا ش��خصيت هاي مشهور و به 
تعبيري سلبريتي تأثيرگذاري بس��يار زيادي دارند و چه بسا از بقيه 
نهادها و مجموعه ها تأثيرش��ان بيشتر باش��د، اما به هر حال تأكيد 
رهبري بر وزارت بهداشت اين است كه نقطه تماس زيادي با مردم در 
حوزه فرزندآوري دارد و بسياري از هزينه ها معطوف به اين مجموعه 
است و متأسفانه بس��ياري از بخش هاي شبكه بهداشت همچنان در 
مقابل سياس��ت هاي كلي جمعيت و قانون جواني جمعيت مقاومت 
مي كنند و هنوز مخالفت هاي پنهان و پي��دا زيادي در اين مجموعه 
ديده مي شود! فكر مي كنم بخش��ي از اين تأكيد رهبر معظم انقلاب 

به اين دليل است. 
چند روز پيش آم�اري در رابط�ه با ۹1 ميليوني ش�دن 
جمعيت كشورمان اعلام ش�د؛ آماري كه بلافاصله بعد 
از اعلام از سوي افراد و مراجع ذي صلاح صحتش مورد 
ترديد قرار گرفت و رد ش�د، با وجود اي�ن همچنان اين 

سؤال باقي مانده است كه آمار ۹1 ميليوني شدن ايرانيان 
از كجا آمد و چرا اين آمارسازي غلط اتفاق افتاد؟

 در رابطه با آمار ۹۱ميليوني معتقدم اينها آمارس��ازي است! چنانچه 
كساني كه براي اولين بار اين آمار را منتش��ر كردند، از سايتي به نام 
وردومترز و به استناد اين س��ايت اين آمار را منتشر كردند كه كاملًا 
خطاست. جمعيت فعلي ايران بر اساس اعلام مركز آمار كه تنها مرجع 
رسمي و قانوني انتش��ار آمار اس��ت ۸۶ميليون نفر اعلام شده است، 

بنابراين عدد ۹۱ميليون حتماً آمار سازي است. 
خب دليل اين آمارس�ازي ها را چه مي داني�د و افراد يا 
مجموعه هايي كه اين آمارسازي ها را دارند به دنبال چه 

اهدافي هستند؟
من اين آمارس��ازي ها را به دو دليل مي  دانم؛ نخس��ت اينكه كساني 
كه اين آمارها را از اين س��ايت ها و مجموعه هاي بين المللي منتشر 
مي كنند، از س��ر بي اطلاع��ي و بي تدبي��ري و به تعبي��ر صريح تر از 
س��ر بي س��وادي اين كار را انجام می دهند يا اينكه اين كار با هدف 
دادن داده هاي غلط به نظام برنامه ريزي كش��ور است، بنابراين اين 
آمارسازي ها را بايد با دقت ديد. اين آمارس��ازي ها خطرناك است و 
مي تواند خطاي محاس��باتي، تحليل غلط و سياستگذاري و رفتاری 
غلط را در مديران كش��ور و نظام مديريت و برنامه ريزي كشور ايجاد 
كند، بنابراين بايد حتماً به آمار درس��ت ملتزم باشيم. مجموعه هاي 
رسانه اي هم بايد در انتشار مطالبي كه منتشر مي كنند دقت بيشتري 
داشته باشند. اين نكته بسيار مهمي است كه فكر مي كنم به هر حال 
يك جريان رسانه اي سياس��ي هم وجود دارد كه به اين آمارها دامن 

مي زند. 
قانون جواني جمعيت و حمايت از خانواده سال 1۴00 از 
سوي شهيد رئيسي ابلاغ شد و حدود سه سال از اجراي 
آن مي گذرد. آيا در اين مدت شاخص هاي جمعيتي مان 

بهبود يافته است؟
دولت س��يزدهم با عزم جدي  درصدد اجراي قانون جواني جمعيت 
بود. به رغم اينكه اين قان��ون هنوز آيين نامه ها و دس��تورالعمل ها و 
مقرراتش را پيدا نكرده بود ولی دولت گذشته با عزمی جدي اجراي 
آن را شروع كرد. عرض من اين است دوسه سال براي قضاوت درباره 
اينكه اين قانون درست اجرا شده يا نه و بعد اين درست اجرا شدن روي 
شاخص هاي جمعيتي اثر بگذارد، زمان بسيار كمي است، اما معتقدم 
نشانه هايي از توفيق جديت مديران بر اجراي قانون جواني جمعيت 

در دولت سيزدهم وجود دارد. 
و اين نشانه ها چيست؟

 يكي اينكه ش��يب كاهش تعداد تولدها كمتر ش��د. نه ب��ه اين معنا 
كه تعداد تولدها افزايشي باش��د، خير، همچنان كاهشي است، ولي 
واقعيت اين اس��ت كه شيب كاهش كمتر شده اس��ت. به طور مثال 
س��ال هاي ۱3۹۶ تا ۱3۹۸ بعضاً تا س��الي ۱۰۰هزار كاهش تولد را 
تجربه مي كرديم، اما طي سال هاي ۱4۰۰ تا ۱4۰2شاهد اين بوديم 
كه ميزان كاهش به سالي 2۰- 3۰هزار رسيد كه در واقع شيب كاهش 
كمتر از گذشته بوده اس��ت. نكته دوم اينكه بر اساس مقايسه اي كه 
بين سال ۱4۰2 و ۱4۰۱ انجام ش��د، نسبت تولد فرزندان اول كمتر 
شد و نسبت تولد فرزندان دوم تقريباً ثابت ماند و نسبت تولد فرزندان 
سوم، چهارم و پنجم افزايشي شد كه ما مي گوييم اين نشانه اي است 
در اينكه الگوهاي غلط در حال نقص شدن و در حال از بين رفتن است. 
انگاره هاي غلطي كه در جامعه شكل گرفته بود و داشتن فرزند سوم، 
چهارم و پنجم در برنامه زندگي بخش��ي از جامعه قرار گرفت و سهم 
آن افزايش پيدا كرد. ما اينها را نشانه هاي خوبي مي دانيم. همچنان 
كه فكر مي كنيم دولت چهاردهم فرصت طلايي دارد. قانون جواني 
جمعيت سال۱4۰۰ تصويب شده است و تا ۱4۰7 براي اجرا فرصت 
دارد. از الان تا سال۱4۰7 يعني چهار سال، دقيقاً منطبق با سال هاي 
عمر دولت چهاردهم اس��ت و اميدواريم دول��ت چهاردهم را دولتي 
بناميم كه با جديت در اجراي قانون جواني جمعيت داش��ته باشد و 
ما را از پيچ خطرناكي كه در آن هستيم، عبور دهد، وگرنه اين دولت 
مي تواند آخرين فرصت جوانی جمعيتي را در كشور از دست داده و به 
باد دهد. اميدوارم اهميت اين مسئله چنانچه حضرت آقا هم فرمودند 

براي مديران كشور هم در اولويت بالايي قرار داشته باشد. 

آخرين فرصت  جمعيتی در دولت چهاردهم 
بررسي وضعيت جمعيت كشور در آغاز دولت چهاردهم در گفت وگو با پژوهشگر جمعيت 

قاسمي: وزارت بهداشت نقطه تماس زيادي با مردم در حوزه فرزندآوري دارد و متأسفانه بسياري از بخش هاي شبكه بهداشت 
همچنان در مقابل سياست هاي كلي جمعيت و قانون جواني جمعيت مقاومت مي كنند!

زهرا چيذري 
   گفت وگو

با اعلام آم�ار ۹1 ميليوني جمعيت    نگاه
كش�ور و بعد از آن رد اي�ن آمار از 
سوي نهادهاي رسمي كشور اين سؤال در ذهن بسياري باقي 

ماند كه پس آمار ۹1 ميليون نفري از كجا آمده بود؟!
  

محمدجواد محمودي، رئيس مؤسسه تحقيقات جمعيت در اين 
باره مي گويد: »براي پيش بيني و برآورد جمعيت يك كشور عدد 
جمعيت حاصل از سرش��ماري به عنوان پايه س��الانه، عدد نرخ 
باروري و همچنين ميزان اميد به زندگي در آن كشور لازم است 
تا بتوان ميزان جمعيت در سال هاي بعد را به درستي و نزديك به 

واقعيت تخمين زد.«
طبق توضيحات وي جمعيت ايران بر مبناي سرشماري جمعيت 
س��ال۱3۹5 حدود 7۹ ميليون نفر بوده اس��ت كه بر اساس اين 
پايه جمعيت 7۹ ميليوني و نرخ ب��اروري ۱/۶درصد و عدد اميد 
به زندگي 7۶س��ال در ايران، جمعيت كش��ور در س��ال جاري 
حدود ۸۶ ميليون نفر برآورد مي ش��ود، اين در حالي اس��ت كه 
برخي مؤسسات خارجي وابسته به سازمان ملل جمعيت ايران 
را حدود ۹۱ ميليون نفر اعلام كرده اند. علاوه بر اين در چند سال 
اخير حدوداً سالي ۶۰۰هزار نفر به جمعيت ما اضافه شده است، 
اگر همين تعداد را از س��ال۱3۹5 تا ۱4۰3 س��الانه به جمعيت 

بيفزاييم، نهايتاً جمعيت ما ۸۶ ميليون نفر مي شود. 
آنطور كه محمودي مي گويد در مقايس��ه جمعيت س��ال هاي 

مختلف اعلامي از س��وي س��ازمان ملل، با اطلاعات مركز آمار 
كشور تفاوت ميان اعداد از سال 2۰۱۰ تا سال 2۰۱۸ خيلي كم 
و در حد چندصدهزار نفر اس��ت، اما از س��ال2۰۱۸ نرخ باروري 
كش��ور ما 2/۱5اعلام مي ش��ود و همين عدد مبناي محاسبات 
سازمان ملل قرار مي گيرد. اين در حالي است كه در سال2۰۱۶ 
همزمان با سرشماري سال۱3۹5 مركز آمار نرخ باروري را 2/۰۱ 

اعلام كرده بود. 
وي تأكيد مي كند: »پس از اعتراض مؤسسه تحقيقات جمعيت 
و ارسال نامه به س��ازمان ملل اين نرخ اصلاح شد و خود سازمان 
ملل در س��ال2۰22 نرخ باروري را ۱/77اعلام كرد، اما تا پيش 
از آن همواره به اش��تباه نرخ ب��اروري در ايران ب��الاي 2 در نظر 
گرفته مي ش��د، از اين رو س��ازمان ملل عدد ۹۱ ميلي��ون نفر را 
براي سال۱4۰2 اعلام كرده است، در حالي كه مركز آمار ايران 

جمعيت كشور را ۸5 ميليون نفر برآورد مي كند.«
رئيس مؤسسه تحقيقاتي جمعيت كشور علت اين تفاوت در آمار 
را اعلام عدد نادرست 2/۱5 به عنوان نرخ باروري در سال2۰۱5 
مي داند و معتقد است اين عدد اشتباه موجب شده است تخمين 
جمعيت در سال هاي آينده هم دچار خطا شود و عدد سال پايه 
هر سال مقداري بيش��تر از واقعيت باشد و از س��ال2۰۱۶ آمار 
سازمان ملل بين 3 تا 5 ميليون نفر اختلاف داشته باشد. اصلاح 
عدد نرخ باروري در سال2۰22 هم به دليل اينكه عدد سال پايه از 
سال۱3۹5 دچار خطا بوده، نتوانسته است آمار درستي به دست 

بدهد. به عبارت ديگر عدد س��ال پايه ما در س��ال۱3۹5 حدود 
7۹ ميليون نفر بوده اما ۸3 ميليون در نظر گرفته شده است. 

از نگاه وي همين اش��تباه موجب شده اس��ت با وجود اعلام نرخ 
باروري ۱/77در پي اعت��راض ايران، آمار جمعي��ت ما با تفاوت 

۶ ميليون نفري از سوي سازمان ملل ۹۱ ميليون نفر اعلام شود. 
محمودي با اش��اره به اينكه در س��ال2۰۱۰ جمعيت ما حدود 
75 ميليون نفر اعلام ش��ده اس��ت، مي افزايد: »ن��رخ باروري ما 
در آن س��ال هم ۱/7۹ بود و رهبر معظم انقلاب در همان زمان 
نس��بت به اين وضعيت اعلام نگراني كردند. حواش��ي به وجود 
آمده موجب شد در سال2۰۱2 اعلام كنند نرخ باروري كشور ما 
۱/7۹ نيست و ۱/۸۹ است و با اين كار گزارش قبلي را رد كردند 
و گفتند به ص��ورت خوش بينانه به جمعي��ت ۱5۱ ميليون نفر 

خواهيم رسيد.«
با اعتراض به اين نرخ باروري رقم هاي سازمان ملل تغيير كرد، اما 
در سال2۰۱۹ دوباره نرخ باروري اشتباه 2/۱5 را به سازمان ملل 
اعلام مي كنند و باز اعداد را تغيي��ر مي دهند. با وجود اين آنطور 
كه رئيس مؤسسه تحقيقاتي جمعيت كش��ور مي گويد، اصلاح 
گزارش غلط نرخ باروري به س��ازمان ملل در نرخ باروري اعمال 
شد اما اعداد محاسبه شده سال پايه را اصلاح نكردند، به همين 
دليل نتايج غلط ادامه يافت. در واقع به جاي عدد 7۹ ميليون نفر 
در سال۱3۹5 عدد ۸3 ميليون را مبناي محاسبات قرار دادند كه 

امروز جمعيت ايران را به اشتباه ۹۱ ميليون اعلام كرده اند. 
در حالي ك��ه روش هاي پيش بيني جمعي��ت از مباني محكمي 
برخوردار اس��ت و فرضيات اش��تباه و آمارهاي غل��ط از مجاري 
غيررسمي به سازمان ملل رسيده است، از اين رو نسخه تجميعي 

سازمان ملل نمي تواند ملاك عمل مسئولان قرار گيرد. 

پشت پرده داده هاي غلط براي آمارسازي جمعيتي

دولت سيزدهم با عزم جدي  درصدد اجراي 
قانون جواني جمعيت بود. به رغم اینكه این 

قانون هنوز آیين نامه ها و دستورالعمل ها 
و مقرراتش را پيدا نكرده بود ولی دولت 

گذشته با عزمی جدي اجراي آن را شروع 
كرد. عرض من این است دوسه سال براي 

قضاوت درباره اینكه این قانون درست اجرا 
شده یا نه و بعد این درست اجرا شدن روي 

شاخص هاي جمعيتي اثر بگذارد، زمان 
بسيار كمي است، اما معتقدم نشانه هایي از 

توفيق جدیت مدیران بر اجراي قانون جواني 
جمعيت در دولت سيزدهم وجود دارد

يك نكته هم مسئله  مهم جمعيت و مسئله  پيري زودهنگام كشور است كه خيلي ]مهم است[. 4۰سال 
قبل، نرخ رش��د جمعيت مان 3/5 درصد بوده كه از نرخ هاي خيلي بالاست. خب يك عده اي دستپاچه 
شدند و يك مقرراتي را گذاشتند و محدوديت هايي را ايجاد كردند. حالا آن نرخ ]رشد جمعيت[ ما 3/5كه 
هيچ  البته من دقيق نمي دانم، الان آمار جديدي ن��دارم- مثلًا نيم درصد يا حداكثر يك چيز اين جوري 
است، ما باز همان مقررات را مي خواهيم اعمال كنيم! اين]طور[ كه نمي شود. مقررات بايد منعطف باشد. 
يك روز جمعيت بي ضابطه دارد اضافه مي ش��ود، جلويش را بگيريد، خوب است، يك روز هم جمعيت 
متوقف مي شود يا دارد به طرف عقب مي رود، كشور به سمت پيري مي رود، اينجا بايد بلافاصله مقررات 
را طبق نياز كشور تغيير بدهيد. من از آقاي دكتر ظفرقندي، وزير محترم بهداشت، جداً مي خواهم ايشان 

روي اين مسئله شخصاً تكيه كنند، دنبال كنند اين موضوع را، يعني واقعاً برويد دنبال اين قضيه و نگذاريد 
اين موانع توليدمثل و ولادت- كه متأسفانه زياد هم هس��ت- ادامه پيدا كند و بر اينها كاملًا تسلط پيدا 
كنيد. شماها خيلي هاي تان در دوران جواني كارهايي كرديد كه ممكن است امروز آن كارهاي پيش رونده 
را نتوانيد بكنيد. خب ما احتياج به جوان داريم در كشور. اگر خداي نكرده كشور دچار اين عاقبت تلخ و 
سخت شد، يعني پيري جمعيت، ديگر هيچ علاجي وجود ندارد، امروز خيلي از كشورها مبتلا هستند. 

اين مسئله  جمعيت است. 
مقام معظم رهبري 
بيانات در ديدار با اعضاي هيئت دولت چهاردهم

مقررات را منعطف کنيد


